
ZPRÁVA O SVĚTOVÉM TRHU S DRAHÝMI KOVY

ZA ČERVENEC 2016

Do července se přelila nejistota na trzích, kterou vyvolalo rozhodnutí obyvatel Velké Británie opustit EU. 
Finanční trhy jako by stále nevěřily svým očím, že se něco takového mohlo stát. Zlato dosáhlo své maximální 
úrovně 1 376 USD/oz, což je letošní nejvyšší hodnota, a zlato tak posílilo od začátku roku o 27 %. Investoři 
evidentně utíkají ke zlatu, jako k jedné - možná jediné - jistotě na trhu.

Červenec 2016 byl zajímavý i pro stříbro. Tento kov zaznamenal svoji měsíční maximální i minimální hodnotu 
v jediný den, a to hned ten první v měsíci. Důvodem byla především panika na asijském trhu, kde zprávy  
o nedostatku stříbra vyvolaly u obchodníků nebývale velký apetit k nákupu, který se po ukončení 
obchodování přenesl i na evropský trh a stříbro během jednoho obchodního dne posílilo o 11 % -  tomu 
se říká opravdu hodně volatilní den. V následujících dnech se obchodování s tímto vzácným kovem uklidnilo  
a stříbro se pohybovalo v poměrně úzkém pásmu mezi 19,30 - 20,30 USD za trojskou unci. 

Jestliže stříbro bylo zajímavé, tak platina byla ještě zajímavější. První den měsíce začínala na hodnotě  
1 028 USD/oz a červenec končila o 12 % výše na hodnotě přes 1 160 dolarů za trojskou unci. Platina je na svých 
14 měsíčních maximech a její cesta vzhůru není určitě ukončena. Ještě lépe je na tom nyní palladium - rodný bratr 
platiny s podobnými vlastnostmi i původem (tj. naleziště, doly). Jestliže platina posílila o 12 %, tak palladium  
o celých 21 %. Pro platinu byl tento červenec nejlepším měsícem od roku 2012 a pro palladium dokonce  
od roku 2008.

Jsou dva důvody, které poslaly tyto kovy nahoru. Prvním jsou zlepšující se data z prodeje automobilů  
v Číně. Z toho profituje především palladium, jehož dovoz do Číny meziročně stoupl o 30 %. Prodej aut  
v Asii pomohl i platině, ale její růst není takový, protože si stále nese stigma aféry kolem falšování výše emisí 
koncernu VW u jeho dieselových motorů. Platina se používá ke snížení emisí škodlivých plynů právě u dieselů 
a palladium u automobilů s benzínovým motorem. Data o prodejích aut jsou důležitá především pro palladium. 
Investoři do platiny se stále bojí toho, že dieselové motory jsou na ústupu. Se snížením jejich výroby bude klesat 
i potřeba platiny do katalyzátorů. Druhým důvodem, který zvyšoval ceny těchto dvou kovů, jsou problémy  
s odbory v dolech v Jižní Africe. Tím, jak roste spotřeba platiny i palladia, narůstá tlak i na horníky, kteří tyto 
drahé kovy těží. Dělníci pracují ve stále větších hloubkách a při teplotách kolem 50 stupňů a není proto divu, 
že opět začínají hrozit stávkou. Investoři se bojí, že stávky by mohly být horší a delší než před dvěma lety, 
protože majitelé dolů se snaží využít rostoucích cen a vytěžit a prodat nyní maximum a částečně sanovat 
ztráty z předcházejících období, kdy cena platiny a palladia stagnovala. Horníci žádají vyšší mzdy, a to by zisky 
majitelů mohlo snížit. Analytici proto odhadují, že dojde-li ke sporům mezi majiteli a horníky, budou obě strany 
neústupné. Platina i palladium jsou kovy, které se nachází na Zemi velmi málo a jejich doly jsou prakticky pouze 
v Jižní Africe a v Rusku, ale ani jeden z těchto dvou regionů není samostatně schopen uspokojit celosvětovou 
poptávku. Proto je cesta k růstu ceny obou kovů otevřená a není náhodou, že velké banky, jako je HSBC, 
platinu i palladium doporučují svým klientům, jako vhodné kovy k investování. 

 Zlato Stříbro Platina Palladium

Nejvyšší cena USD/oz 1 376,00 21,13 1 160,80 717,15

Datum 6. 7. 2016 1. 7. 2016 29. 7. 2016 29. 7. 2016

Nejnižší cena USD/oz 1 310,40 19,03 1 028,80 592,20

Datum 20. 7. 2016 1. 7. 2016 1. 7. 2016 1. 7. 2016



V červenci se opět sešel FED, který oznámil, že úroky nezvýší. Toto oznámení nikoho nepřekvapilo, proto 
cena zlata posílila jen mírně. FED ani nenaznačil, kdy by ke zvyšování mohlo dojít a všeobecně se očekává, 
že tento rok se to již nestane. Spíše se začíná mluvit o tom, že se úroky vrátí zpět na nulu. Kdyby se to 
opravdu stalo, zlato by mohlo v dolarech atakovat hranici 1 500 za trojskou unci. 

Pro další měsíce bude důležité sledovat nejen FED, ale celou americkou ekonomiku a politiku. Američtí 
komentátoři se do jednoho shodují na tom, že země nebyla již dlouho tak rozdělená. Republikánského 
kandidáta na prezidenta Donalda Trumpa jedni nenávidí a druzí ho zbožňují. Rozdělení společnosti však nikdy 
nepřineslo nic dobrého - nejhorším důsledkem je pak občanská válka. Ta sice není v současné Americe snad 
na pořadu dne, ale nic není nemožné, jak jsme viděli v červnu na Brexitu. 

O občanské válce se začíná mluvit i ve Francii, kdy po posledních teroristických útocích nebývale vzrostla 
popularita nacionalistů a mnozí se obávají toho, že dojde-li k dalším masakrům na nevinných, bude riziko 
pogromů a útoků na přistěhovalce či Francouze arabského původu stoupat. 

Další střet mezi obyvateli jednoho státu hrozí i v sousedním Rakousku, kde se budou opakovat prezidentské 
volby. Kandidát nacionalistů je nyní jasným favoritem a jeho rétorika vůči přistěhovalcům je velmi nepřátelská. 

Důležitou zprávou, která byla uveřejněna v polovině července, bylo i to, že jedna z největších světových 
rafinérií drahých kovů  - švýcarský Metalor - mění majitele. Novým majitelem se stala japonská těžařská 
a zpracovatelská firma TANAKA, která se tímto stává jedním z lídrů trhu drahých kovů. Zpráva je zajímavá  
i z toho důvodu, že japonská centrální banka si stále neví rady s ekonomikou v recesi a čím dál hlasitěji 
mluví o potřebě pumpování dalších nových a nových peněz do ekonomiky. Nízké nebo dokonce záporné úroky 
již nefungují, a tak poslední možností jsou tzv. vrtulníkové peníze - rozhazování peněz lidem právě z vrtulníků. 
Ne všichni jsou přesvědčeni, že to je to správné řešení, protože inflace je jako oheň - dobrý sluha, ale špatný 
pán. 

Asie bude v dalších letech rozhodující trh pro drahé kovy. Analytici předpovídají, že do 4 let bude roční 
spotřeba zlata v Číně 1 200 tun, což je čtvrtina celosvětové spotřeby. Je to logické, Čína i přes drobné problémy 
ekonomiky stále bohatne a vlastnictví zlata je, nejen v Číně, ale v celé Asii,  jedním  z důležitých atributů 
společenského statusu. 
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